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Sprawozdanie z działalności Rady Wykonawczej 

Konferencji Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół Polskich w kadencji 2021–2024 

 

Wstęp 

Sprawozdanie z działalności Rady Wykonawczej Konferencji Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół Polskich 

obejmuje okres od Zjazdu KDBASP w Warszawie w 2021 r. do końca maja 2024 r. 

Kadencja Rady Wykonawczej KDBASP przypadająca na okres 2021–2024 obejmowała przede wszystkim 

następujące obszary: 

1. Działania środowiskowe związane z rosyjską napaścią na Ukrainę w lutym 2022 r. i wybuchem 

pełnoskalowej wojny w kraju bezpośrednio sąsiadującym z Polską 

a. udzielanie wsparcia bibliotekarkom i bibliotekarzom ukraińskim, m.in. poprzez wymianę 

informacji o możliwościach zatrudnienia dla uchodźców wojennych, wspieranie inicjatyw 

strony ukraińskiej w budowaniu nowej jakości ukraińskich bibliotek akademickich;  

b. działania związane z aktualizacją procedur zabezpieczenia zbiorów bibliotek polskich na 

wypadek konfliktu zbrojnego. 

2. Merytoryczne wsparcie organizatorów bibliotek akademickich – uczelni wyższych – w dyskusji  

o działaniach nt. przyszłości systemów informacji o nauce i udziale bibliotekarzy w ich rozwoju. 

Rozpoznanie możliwości dostępnych i wykorzystywanych w kraju systemów w zakresie ich integracji  

z narzędziami zewnętrznymi (ORCID, InCities/WoS, SciVal/Scopus) w celu zwiększenia widoczności 

informacji o działalności naukowej i publikacyjnej uczelni, co pozostaje w obszarze aktywności 

większości bibliotek akademickich na rzecz umiędzynarodowienia. 

3. Aktywne działania na rzecz przywrócenia Wirtualnej Biblioteki Nauki do stanu z 2020 r. [rozmowy  

z KRASP, spotkania i korespondencja z przedstawicielami Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa Wyższego 

(wcześniej Ministerstwa Edukacji i Nauki), konsultacje i spotkania robocze  

z przedstawicielami dostawców naukowych zasobów elektronicznych]. 

 

RW podjęła również działania na rzecz: 

- ustanowienia przez MEiN (obecnie MNiSW) jednego ośrodka krajowego, który skutecznie prowadziłby 

(na wzór obecnych działań ICM UW) konsorcja zakupowe baz danych dla polskich uczelni,  

z uwzględnieniem centralizacji postępowania zgodnego z procedurą zamówień publicznych; 

- optymalizacji procesów sprawozdawczych w ewaluacji jakości działalności naukowej uczelni w obszarze 

dorobku naukowego/publikacyjnego poprzez prace nad utworzeniem konsorcjum do spraw Systemu 

Bazy Wiedzy Omega-PSIR, 

- wzmocnienia pozycji środowiskowej bibliotek akademickich we współpracy krajowej  

i międzynarodowej (zarówno w ramach sojuszy uczelnianych, jak i przez pracę przedstawicieli RW  

w gremiach eksperckich). 

 

 

Nieuchronne zmiany w sposobach komunikacji – przesunięcie akcentu z dyskusji z wykorzystaniem listy 

dyskusyjnej w kierunku komunikatorów / aplikacji telefonicznych – wpłynęły korzystnie na tempo wymiany 

informacji (szczególnie w przypadkach działania pod presją czasu), nie spowodowały jednak zaniku komunikacji 

w tradycyjnej, mailowej formie. W omawianym okresie głównymi tematami poruszanymi na liście dyskusyjnej 

Konferencji były kwestie związane z codzienną pracą bibliotek, takie jak: terminal płatniczy; mLegitymacja; 

modernizacja Alepha; nakłady na zakup podręczników; książki po selekcji; PESEL / logowanie do systemu; SINUS 

PCSS; standardy i wskaźniki zakupu podręczników na jednego studenta; częstotliwość opłat na prenumeratę; 

rejestrowanie i udostępnianie prac dyplomowych; rekomendacja dla Data Week 2025; centrum egzaminacyjne; 
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zasady i fundusze na zakup książek; baza ogłoszeń o konkursach na stanowiska w bibliotekach akademickich; VAT 

w kosztochłonności publikacji; forma zapisu akcesji; umieszczanie prac doktorskich w postaci spójnego 

tematycznie cyklu artykułów naukowych w repozytoriach; ankieta dotycząca określenia „Pracownicy niebędący 

nauczycielami akademickimi”; cyfrowy dostęp do publikacji; status bibliotekarzy w bibliotekach akademickich. 

 

W kadencji 2021–2024 funkcję eksperta KDBASP do spraw prawnych związanych z działalnością bibliotek 

akademickich pełniła Barbara Szczepańska. Lista dyskusyjna Konferencji Dyrektorów była administrowana przez 

BG Politechniki Warszawskiej, zaś strona WWW Konferencji była posadowiona na serwerze Uniwersytetu 

Opolskiego i administrowana przez Sekretarza RW KDBASP. 

 

 

Zjazdy Zgromadzenia Plenarnego KDBASP oraz podjęte uchwały i decyzje 

 

W sprawozdawanym okresie odbyły się trzy zjazdy: 

- 2022 – Biblioteka Politechniki Krakowskiej 

- 2023 – Biblioteka Uniwersytecka w Toruniu 

- 2024 – Biblioteka Politechniki Częstochowskiej. 

 

Zgromadzenie Plenarne przyjęło następujące uchwały/rekomendacje/komunikaty/stanowiska: 

Rodzaj Tytuł dokumentu Odnośnik 

Uchwała UCHWAŁA nr 1/2022 Konferencji 

Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół 

Polskich z dnia 21 września 2022 r. w 

sprawie zmian w Regulaminie KDBASP 

https://kdbasp.bg.uni.opole.pl/wp-

content/uploads/KDBASP-UCHWALA-nr-

1_2022.pdf 

Uchwała UCHWAŁA nr 2/2022 Konferencji 

Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół 

Polskich z dnia 21 września 2022 r. w 

sprawie Zasad organizacji zjazdów 

KDBASP 

https://kdbasp.bg.uni.opole.pl/wp-

content/uploads/KDBASP-UCHWALA-nr-

2_2022.pdf 

Rekomendacja Rekomendacje w sprawie udostępniania 

zbiorów XIX-wiecznych 

http://kdbasp.bg.uni.opole.pl/wp-

content/uploads/Udostepnianie-zbiorow-

XIX-wiecznych-rekomendacje-RW-

21122023.pdf 

Komunikat Komunikat Rady Wykonawczej 

z posiedzenia KRB w dniu 27 listopada 

2023 r. w sprawie Narodowego 

Programu Rozwoju Czytelnictwa 2.0 – 

przyszłość 

https://kdbasp.bg.uni.opole.pl/komunikat-

rady-wykonawczej-z-posiedzenia-krb-w-dniu-

27-listopada-2023-roku-w-sprawie-

narodowego-programu-rozwoju-

czytelnictwa-2-0-przyszlosc/ 

Stanowisko Stanowisko Rady Wykonawczej KDBASP 

w sprawie poselskiego projektu ustawy o 

przekazaniu na rzecz Węgier kodeksu 

„Epistola de laudibus augustae 

bibliothecae atque libri quatuor versibus 

scripti eodem argumento ad 

https://kdbasp.bg.uni.opole.pl/stanowisko-

rady-wykonawczej-kdbasp/ 
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serenissimum Mathiam Corvinum 

Panoniae regem” 

 

Dodatkowo RW konsultowała projekty ustawy o prawie autorskim oraz rozporządzenia Ministra Nauki dotyczące 

programu „Rozwój czasopism naukowych” 

 

Zespoły robocze, udział przedstawicieli KDBASP w zespołach powoływanych przez inne jednostki 

 

Rada Wykonawcza w okresie sprawozdawczym nie powołała nowych zespołów roboczych, aktywne natomiast 

pozostają niżej wymienione (składy osobowe zespołów podano w załączniku do Sprawozdania): 

• Zespół ds. kontaktów z OPI 

• Zespół ds. standardów dla bibliotek naukowych 

• Zespół ds. statystyki zasobów elektronicznych StatEL. 

 

Przedstawiciele KDBASP wchodzili w skład zespołów powoływanych przez inne jednostki, takie jak: 

• Krajowa Rada Biblioteczna 

• Rada Naukowa Biblioteki Narodowej 

• Komisja ds. Wydawnictw Naukowych KRASP 

• Zespół ds. oceny wniosków w projekcie MNiSW (wcześniej MEiN) Społeczna Odpowiedzialność Nauki. 

 

Szczegółowy opis zadań oraz składy zespołów podano w sprawozdaniach rocznych. 

 

Rada Wykonawcza wyraża przekonanie, że w obliczu wspomnianych we wstępie uwarunkowań i wyzwań 
Konferencja Dyrektorów Bibliotek Akademickich Szkół Polskich, w miarę posiadanych środków i możliwości, z 
powodzeniem realizowała cele zapisane w Regulaminie KDBASP. Jako organizacja występowała na różnych 
forach, promując działalność bibliotek naukowych (w szczególności bibliotek szkół wyższych), starała się 
uczestniczyć w istotnych dla naszego środowiska wydarzeniach, reprezentując i wyrażając opinie bibliotek 
akademickich. Część tych opinii była brana pod uwagę i akceptowana przez adresatów, co niejednokrotnie 
znajdowało wyraz w wydawanych decyzjach i dokumentach.  
 
Rada Wykonawcza KDBASP powołana na kadencję 2021–2024 dziękuje Państwu Dyrektorom oraz Konsultantom 
za pomoc, wspieranie różnych inicjatyw, głosy dyskusji oraz podejmowanie wszelkich działań, których celem było 
podniesienie jakości funkcjonowania bibliotek akademickich w Polsce. 
 
 
Niniejsze sprawozdanie opracowała Rada Wykonawcza KDBASP.  
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Załącznik nr 1. Skład zespołów roboczych KDBASP 

 

Zespół ds. kontaktów z OPI 

1. Jędrzej Leśniewski – Politechnika Wrocławska – koordynator zespołu 

2. Scholastyka Baran – Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie 

3. Aneta Drabek – Uniwersytet Śląski 

4. Witold Kozakiewicz – Uniwersytet Medyczny w Łodzi 

5. Danuta Szewczyk-Kłos – Uniwersytet Opolski 

 

Zespół StatEL 

1. Helena Gałek – Politechnika Krakowska – koordynator zespołu  
2. Urszula Cieraszewska – Uniwersytet Ekonomiczny w Krakowie  
3. Michał Kordek – Uniwersytet Adama Mickiewicza w Poznaniu  
4. Iwona Socik – Politechnika Warszawska  
5. Piotr Rysztowski – Gdański Uniwersytet Medyczny  
6. Paulina Studzińska-Jaksim – Uniwersytet Przyrodniczy w Lublinie  
7. Gabriela Waliszewska – Uniwersytet Łódzki 

 

Zespół ds. Standardów dla Bibliotek Naukowych 

1. Małgorzata Dąbrowicz – Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu – kierownik zespołu 

2. Anna Dodot – Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu 

3. Marek M. Górski – Politechnika Krakowska 

4. Dawid Kościewicz – Uniwersytet Ekonomiczny we Wrocławiu 

5. Stanisław Skórka – Akademia Górniczo-Hutnicza w Krakowie 

6. Edyta Strzelczyk – Politechnika Warszawska 

7. Sandra Szczepanowska – Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu 

8. Anastazja Śniechowska-Karpińska – Uniwersytet Medyczny w Lublinie 

9. Małgorzata Świrad – Uniwersytet Ekonomiczny we Wrocławiu 

 
 


